
Zápis z jednání Rady CPK

Datum konání: 25. 11. 2024, 10:00-14:30

Datum konání: Moravská zemská knihovna v Brně

Účast:
Rada CPK: M. Lhoták (předseda), M. Blažková, J. Čech, B. Čižinská, D. Divínová, T. Foltýn, J.
Hladíková, I. Kareš, T. Kubíček, L. Nivnická, D. Ridlová, M. Satrapa, Z. Smahlová, M. Svoboda, Z.
Šmídová,

Pověření zástupci knihoven: D. Bareš, M. Blažková, M. Freimuthová, L. Kaletová, V. Kočí Spanilá, M.
Korhoň, F. Kříž, M. Lhoták, I. Liberdová, P. Lucasselová, R. Navrátil, I. Rožnovský, P. Soukupová, J.
Staviany, R. Šonská, V. Vojtíšek,

Hosté: M. Krčál, J. Pavlík, B. Stoklasová
__________________________________________________________________________________

PROGRAM JEDNÁNÍ

1. Uvítání a schválení programu jednání
M. Lhoták uvítal všechny přítomné účastníky a poděkoval řediteli Moravské zemské knihovny v Brně
(MZK) za poskytnutí prostoru pro jednání. T. Kubíček uvítal účastníky jednání v prostorách MZK.
Program jednání dostali všichni účastníci v předstihu. Vzhledem k tomu, že J. Pavlík musel jednání na
čas opustit kvůli jinému naléhavému online jednání, došlo ke změně pořadí projednávaných bodů. Se
změnou účastníci jednání souhlasili.

1. Uvítání, úvod (M. Lhoták, T. Kubíček)
2. Kontrola plnění úkolů z minulého jednání (B. Stoklasová)
3. MVS - Získej: stav, problémy, výhled (J. Pavlík)
4. CARDS/PNG a Knihovny.cz (J. Pavlík)
5. Knihovny.cz – stav, problémy, výhled (M. Krčál)
6. Knihovny.cz – praktická ukázka využití (M. Krčál)
7. MVS – informace o workshopu pro vedení knihoven (T. Foltýn)
8. Informace o jednání ŘV CPK (M. Lhoták)
9. Expertní tým: zpráva o složení a činnosti (B. Stoklasová)
10. Projekty VISK zajišťující vývoj a provoz CPK a Získej (B. Stoklasová, M. Lhoták, J. Pavlík)
11. Různé
12. Závěry a úkoly

2. Kontrola plnění úkolů z minulého jednání (B. Stoklasová)
B. Stoklasová provedla kontrolu úkolů z jednání Rady CPK

Dokončení jednání s alternativními dopravci pro Získej (Zásilkovna + další)
Odpovídá: J. Pavlík
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Původní termín: duben 2022
Stav: Je obsaženo v rámcové smlouvě CARDS a bude řešeno v rámci tohoto projektu.
Nový termín: prosinec 2024

Propagace CPK na stránkách členských knihoven
Odpovídá: všichni členové Rady CPK
Termín: průběžně
Stav: existuje několik příkladů dobré praxe, ale celkově se plnění příliš nedaří

Průběžné dodávání informací od členských knihoven do MZK
Odpovídá: všichni členové Rady CPK
Termín: průběžně
Stav: řada knihoven změny nehlásí a při současném počtu knihoven již nelze na straně CPK změny
průběžně kontrolovat. Důsledkem jsou zastaralé údaje v dokumentech a chyby v komunikaci. M.
Krčál upozornil na nutnost stálé mailové adresy pro ředitele zapojených knihoven, která se nebude
měnit v případě změny ředitele knihovny.

Možnost prominutí poplatkůmezi knihovnami
Odpovídá: M. Denár – příprava use case
Stav: hotovo
Termíny:
Právní stanovisko (O. Lachnit) termín nebyl stanoven
Hlasování per rollam na Radě CPK: do 1 měsíce od získání právního stanoviska
B. Stoklasová zjistila dodatečně po jednání, že prozatím nedošlo k předání podkladu mezi M.
Denárem a O. Lachnitem. M. Denár zašle podklad O.Lachnitovi, další terminy budou stanoveny
dodatečně.

Projekty VISK zajišťující realizaci CPK a vývoj Získej v roce 2024
Podání všech schválených projektů
Centrální portál Knihovny.cz: etapa 2024 (KNAV)
Odpovědnost: M. Lhoták, B. Stoklasová
Termín: 10.12.2023
Zajištění provozu systému ZÍSKEJ v roce 2024 (NTK)
Odpovědnost: J. Pavlík
Termín: 10.12.2023
Implementace Bank iD do KS (různé knihovny)
Odpovědnost: zástupci různých knihoven
Termín: 10.12.2023
Stav: Splněno, všechny projekty byly podány, schváleny a probíhá realizace.

3. MVS - Získej: stav, problémy, výhled (J. Pavlík)
PREZENTACE
J. Pavlík se ve své prezentaci věnoval těmto tématům:
● Stav MVS a EDD
● API pro AKS
● Tlačítko To chci a Palmknihy
● Výhled
Diskuse:
M. Lhoták informoval o možnosti využití API Získej pro ALEPH zprovozněné v KNAV i v ostatních
knihovnách se systémem ALEPH.
J. Pavlík informoval o možnosti využití map knihoven: Palmknihy nebo ADR a o trvající nabídce
Palmknihy na prodej přes CPK s provizí.
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Účastníci jednání ocenili výsledky práce řešitelského týmu ZÍSKEJ a vyslovili naději, že dokončení API
povede k rozšíření využití služby.

4. CARDS/PNG a Knihovny.cz (J. Pavlík)
PREZENTACE
J. Pavlík se ve své prezentaci věnoval těmto tématům:
● Probíhající výběr dodavatele řešení pro PNG
● Synergie mezi CPK a CARDS
Zdůraznil, že služba ZÍSKEJ by měla být integrována v CPK i v CARDS a že by mělo v rámci CARDS dojít
i integraci ZÍSKEJ (tištěný fond) a INTOSH (e-kopie).
M. Svoboda upozornil, že zájem o synergii mezi CPK a CARDS na straně CARDS nepochybně je, je ale
třeba počkat na výběr dodavatele, protože možnosti integrace se mohou u různých řešení velmi lišit.
Konstatoval, že v rámci projektu CARDS byl zájem o využití databáze knihoven MK, ale v současné
době se jedná o excelovou tabulku s malou možností využití.

5. Knihovny.cz – stav, problémy, výhled (M. Krčál)
6. Knihovny.cz – praktická ukázka využití (M. Krčál)
PREZENTACE
M. Krčál se ve své prezentaci věnoval těmto tématům:
● Řezy na portálu CPK - MZK, NK, KNAV + filtry pro jednotlivé knihovny
● Copywritting
● Propagace (orientace na střední školy, kampaň SKIP)
● Propagace na velkých akcích (Festival vědy, Gaudeámus, Týden pro digitální Česko)
● Zapojování knihoven
● Aktuální úkoly a plány
● Webové stránky knihoven
Po prezentaci předvedl M. Krčál praktickou ukázku možností využití portálu, představil propagační
materiály a účastníci jednání dostali možnost si materiály odvézt pro potřeby svých knihoven a
pořádaných akcí.
Diskuse
Účastníci jednání ocenili kvalitu řešení portálu Knihovny.cz a výsledky práce řešitelského týmu MZK i
velkou péči věnovanou v poslední době propagaci portálu.
Diskuse proběhla k variantám zapojování různých knihoven do portálu.
Na dotaz, pro které další knihovny jsou plánovány řezy, odpověděl M. Krčál, že katalog MZK je
v provozu a hlavní prioritou je nyní NK ČR a následovat bude KNAV. Řezy jsou velmi náročné pro MZK
i pro partnerskou instituci a po dokončení a zprovoznění řezů v těchto třech velkých knihovnách
dojde k vyhodnocení a budou následovat úvahy, zda a kde řezy dále využít. Proběhla diskuse o
zapojování knihoven. J. Kurfürstová upozornila na skutečnost, že pro některé knihovny jsou podmínky
pro zapojení příliš náročné a k zapojení nakonec nedojde. B. Stoklasová a M. Lhoták připomněli, že
plné zapojení knihovny není podmínkou pro využití portálu a že je třeba uvažovat i o méně
náročných variantách využití portálu (webové stránky, filtry-fasety).
M. Lhoták vznesl v souvislosti s řezem pro NK ČR dotaz na smlouvu mezi NK ČR a MZK a její specifika
s ohledem na to, že NK ČR již smlouvu o zapojení do portálu uzavřenou má. Připomněl, že v rámci
studia smlouvy a dodatků o přistoupení k portálu zjistil, že smlouvy neobsahují partii o propagaci
portálu, což je chyba.
T. Foltýn a T. Kubíček konstatovali, že smlouva mezi oběma institucemi je zaměřena primárně na
vytvoření řezu pro NK ČR, a kromě finančního plnění, které není součástí původní smlouvy, obsahuje
i partie o spolupráci a delimitaci činností mezi MZK a NK ČR.
Delší diskuse proběhla k propagaci portálu.
M. Lhoták ocenil leták pro ředitele knihoven, který na jednání všichni obdrželi: Jak zvýšit povědomí o
portálu Knihovny.cz. Upozornil, že na řezu MZK je informace o vazbě na portál velmi „neviditelná“ a
připomněl, že KNAV uvažuje o podstatně výraznější propagaci portálu v rámci řezu KNAV.
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M. Krčál konstatoval, že propagace portálu je nyní na stránkách řezu MZK skutečně velmi slabá.
Připravuje se redesign stránek s využitím copywrittingu a analýz potřeb uživatelů a větší vazba na
portál bude součástí těchto změn. J. Kurfürstová upozornila, že při nulovém výsledku vyhledávání je
uživatel přesměrován na portál.
L. Nivnická upozornila na konferenci Spolupráce knihoven a škol (22.4.2025 v Brně). Půjde o
významnou propagaci portálu pro střední školy.
M. Svoboda informoval o skutečnosti, že při vyhledávání na Google a Seznam je portál Knihovny.cz na
velmi nevýhodné pozici v porovnání s Městskou knihovnou v Praze a knihovnami s Kohou a doporučil
konzultovat možnosti SEO portálu s těmito institucemi.

7. MVS – informace o workshopu pro vedení knihoven (T. Foltýn)
T. Foltýn informoval o přípravě workshopu o MVS pro vedení knihoven. Workshop proběhne v NK ČR
v únoru 2025. Workshop se bude současně věnovat dalším centrálním službám (knihovny.cz,
ceskadigitalniknihovna.cz,...).

8. Informace o jednání ŘV CPK (M. Lhoták)
M. Lhoták informoval o jednání Řídicího výboru CPK.
V roce 2024 proběhla dvě online jednání. M. Lhoták připomněl hlavní témata, o kterých ŘV jednal
(Provoz a rozvoj CPK, provoz a rozvoj ZÍSKEJ, činnost Expertního týmu, propagace, příprava prezentace
a podkladů pro jednání ÚKR) a upozornil, že průběh jednání je zaznamenách v zápisech:
Zápis z jednání ŘV CPK 5.6.2024 a Zápis z jednání ŘV CPK 1.11.2024

9. Expertní tým: zpráva o složení a činnosti (B. Stoklasová)
B. Stoklasová informovala o personálním posílení ET. Novou členkou ET se stala H. Landová, ředitelka
knihovny ČZU. Dále informovala o činnosti ET od posledního jednání Rady. V roce 2024 proběhla 2
jednání ET. S ohledem na projednávání strategických otázek se velmi osvědčil dvoudenní formát
jednání ET: pracovní večeře před jednáním + celodenní jednání následující den. B. Stoklasová
informovala o projednávaných tématech. Upozornila zejména na analýzu plnění Projektového záměru
z roku 2012 a doporučila účastníkům jednání Zápis z jednání ET CPK 25.-26.6.2024 a Zápis z jednání
ET CPK 24.-25.10.2024.
Z posledního jednání upozornila B. Stoklasová na doporučení ET:
Účastníci doporučují, aby přínosy a rizika zavedení služby dodávání fyzických dokumentů domů nebo
do výdejních míst (Zásilkovna atp.) opět projednala Rada CPK s cílem zjistit aktuální názor zapojených
knihoven na tuto službu. Doporučují i projednání možnosti EDD u dokumentů z vlastního fondu.
M. Lhoták doplnil informaci o návazném jednání ŘV k těmto tématům a dalším postupu (viž výňatek
ze zápisu z jednání ŘV:
M. Lhoták navrhl společné jednání ŘV a ET ke strategickým otázkám dalšího směřování CPK (zejména
strategie zapojování dalších knihoven, míra individualizace řezů a prezentace CPK, vyhodnocení
plnění cílů uvedených v Projektové záměru z roku 2012, doručování fyzických dokumentů domů a do
boxů a EDD z vlastního fondu). Přítomní členové ŘV se společným online jednáním ŘV a ET (únor
2025) souhlasili.
Po projednání na ŘV CPK bude téma projednáno na zasedáni Rady CPK v roce 2025.

10. Projekty VISK zajišťující vývoj a provoz CPK a Získej (B. Stoklasová, M. Lhoták, J. Pavlík)
B. Stoklasová, M. Lhoták a J. Pavlík představili projekty zajišťující vývoj a provoz CPK a Získej pro rok
2025. Oba projekty budou mít zhruba stejný rozsah i finanční nároky jako v roce 2024. M. Lhoták
upozornil na problém pravděpodobné spoluúčasti v roce 2025 i u projektů celonárodního charakteru
zajišťujících centrální služby.
Centrální portál Knihovny.cz: etapa 2025 (KNAV)
Odpovědnost: M. Lhoták, B. Stoklasová
Termín: 10.12.2024
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Zajištění provozu systému ZÍSKEJ v roce 20245 (NTK)
Odpovědnost: J. Pavlík
Termín: 10.12.2024
Přítomní členové Rady podání obou projektů jednomyslně schválili.

11. Různé
V bloku Různé se M. Svoboda rozloučil se členy Rady s ohledem na nadcházející personální změnu na
pozici ředitele NTK. M. Lhoták mu poděkoval za dlouholetou spolupráci i přínos v pro české
knihovnictví.

12. Závěry, doporučení a úkoly

Závěry a doporučení

Členové Rady CPK vyslovili poděkování řediteli a řešitelskému týmu MZK za realizaci projektu
Knihovny.cz a dosažené výsledky. Ocenili udržení kontinuity a kvality projektu navzdory výkyvům ve
financování projektu i úsilí věnované propagaci projektu v poslední době. Vyzdvihli význam
spolupráce MZK a NK ČR a ocenili i zajištění koordinace, managementu a práce expertního týmu
v rámci projektu KNAV.

Členové Rady CPK ocenili výsledky dosažené v projektu ZÍSKEJ a vyslovili naději, že řešení vybrané
pro PNG umožní zajistit slibovanou synergii mezi CPK a CARDS.

Členové Rady CPK jednomyslně schválili podání projektů zajišťujících vývoj a provoz CPK a Získej
v roce 2025.

Úkoly

Propagace CPK na stránkách členských knihoven
Odpovídá: všichni členové Rady CPK
Termín: průběžně

Průběžné dodávání informací od členských knihoven do MZK a zajištění stálé mailové adresy při
ředitele knihoven
Odpovídá: všichni členové Rady CPK
Termín: průběžně

Možnost prominutí poplatkůmezi knihovnami – příprava podkladu pro O. Lachnita
Odpovídá: M. Denár
Termín: prosinec 2024
Právní stanovisko (O. Lachnit) termín nebyl stanoven
Hlasování per rollam na Radě CPK: do 1 měsíce od získání právního stanoviska

Centrální portál Knihovny.cz: etapa 2025 (KNAV) – zpracování a podání projektu
Odpovědnost: M. Lhoták, B. Stoklasová
Termín: 10.12.2024

Zajištění provozu systému ZÍSKEJ v roce 20245 (NTK) – zpracování a podání projektu
Odpovědnost: J. Pavlík
Termín: 10.12.2024
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Zapsala: B. Stoklasová
Schválil: M. Lhoták

6


